

Department : Agricultural Extension and Rural Sociology
Field of study : Agricultural Extension and Rural Sociology
Scientific Degree : M.Sc.
Date of Conferment : Dec. 13 , 2017
Title of Thesis : *DETERMINANTS OF POLITICAL PARTICIPATION OF RURAL YOUTH IN MENOUFIA GOVERNORATE*
Name of Applicant : Mohamed Abd Alla Elsayed Younes
Supervision Committee:
- Dr. F. A. Salama : Prof. of Rural Sociology,, Fac. of Agric., Menoufia Univ.
- Dr. F. A. Mohamed : Prof. of Rural Sociology, Fac. of Agric., Menoufia Univ.
- Dr. Kh. A. A. Keneber : Associate Prof. of Rural Sociology,, Faculty of Agriculture, Monufia University

ABSTRACT: *This study aimed at identifying level of political knowledge and some aspects of political participation of the rural youth, and determining variables that are proposed to relate and explain the variance of degree of political knowledge and political participation of the rural youth. The most important results of this study could be summarized as following. The majority of rural youth had a low level of political knowledge. The most important variables affecting degree of youth's political knowledge were youth's follow-up to political news in the media and internet, youth's job, education level, participation in opinion, informal social participation, cultural cosmopolitaness, geographical cosmopolitaness and monthly income. These eight significant independent variables explained about 55% of the total variance of the youth's political knowledge degree. The majority of rural youth had a medium level of political participation. The most important variables affecting degree of youth's political participation were youth's participation in the social organizations, political knowledge degree of the rural youth, youth's feeling of community satisfaction, family's education level, youth's education level. These five significant independent variables explained about 15% of the total variance of the youth's political participation degree. The most important discriminating variables between participant youth and nonparticipant youth were political knowledge, youth education level, youth follow-up to political news in the media and internet, social and political socialization of youth, youth' community satisfaction, youth participation in social organizations, family education level, These seven significant independent variables explained about 23% of the discrimination between participants and non-participants politically.*

Key words: *Rural Youth, political participation*

عنوان الرسالة: محددات المشاركة السياسية للشباب الريفي بمحافظة المنوفية

اسم الباحث : محمد عبد الله السيد يونس

الدرجة العلمية: ماجستير في العلوم الزراعية (مجتمع ريفي)

القسم العلمي : قسم الإرشاد الزراعي والمجتمع الريفي

تاريخ موافقة مجلس الكلية : 13 ديسمبر 2017

لجنة الإشراف: أ.د. فؤاد عبد اللطيف سلامة أستاذ المجتمع الريفي المتفرغ ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

أ.د. فرحات عبد السيد محمد أستاذ المجتمع الريفي ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

د. خالد عبد الفتاح علي قنبيير أستاذ المجتمع الريفي المساعد ، كلية الزراعة، جامعة المنوفية

الملخص العربي

استهدفت هذه الدراسة بصفة رئيسية التعرف علي مستوى المعرفة السياسية، وبعض الجوانب المتعلقة بعملية المشاركة السياسية للشباب الريفي، تحديد العوامل المرتبطة والمؤثرة علي درجة معارفهم ومشاركتهم السياسية، ودرجة مساهمة المتغيرات المستقلة على التمييز بين الشباب المشارك وغير المشارك سياسياً. وقد أظهرت النتائج المتعلقة بدرجة المعرفة السياسية للشباب الريفي عن تدني درجة المعرفة السياسية لدي غالبية الشباب الريفي ، تأثير ثمانية متغيرات مستقلة أسهمت في تفسير التباين في درجة المعرفة السياسية للشباب، وكانت كالتالي : متابعة المبحوث للأخبار السياسية بوسائل الإعلام والإنترنت، مهنة المبحوث، مستوى تعليم المبحوث ، قيادة الرأي، المشاركة الاجتماعية للارسمية للمبحوث، الانفتاح الثقافي للمبحوث، الانفتاح الجغرافي للمبحوث، الدخل الشهري للمبحوث، وقد بلغ نسبة التفسير للثماني متغيرات مجتمعة حوالي 55%. وكشفت النتائج المتعلقة بدرجة المشاركة السياسية، عن أن أكثرية الشباب كانت مشاركتهم السياسية متوسطة، تأثير خمس متغيرات مستقلة في درجة المشاركة السياسية للشباب وكانت كالتالي : مشاركة المبحوث في المنظمات الاجتماعية ، درجة المعرفة السياسية، شعور المبحوث بالرضا عن القرية، مستوى تعليم الأسرة، مستوى تعليم المبحوث، وبلغت نسبة التفسير للخمس متغيرات مجتمعة حوالي 15% . مساهمة سبع متغيرات في التمييز بين المشاركين وغير المشاركين سياسياً، وهي : درجة المعرفة السياسية، مستوى تعليم المبحوث، متابعة المبحوث للأخبار السياسية بوسائل الإعلام والإنترنت، التنشئة الاجتماعية والسياسية للمبحوث، شعور المبحوث بالرضا عن القرية، مشاركة المبحوث في المنظمات الاجتماعية، ومستوى تعليم أسرة المبحوث. وقد فسرت حوالي 23% من التمييز بين المشاركين وغير المشاركين سياسياً.